



## Świadczenia rodzinne



## Świadczenia z funduszu alimentacyjnego

### **Terminy składania wniosków na okres 2025/2026**

Kierownik Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Krościenku nad Dunajcem informuje, że **od dnia 1 lipca 2025 roku** przyjmowane są na nowy okres świadczeniowy 2025/2026 **wyłącznie w formie elektronicznej** wnioski wraz z kompletem dokumentów o ustalenie prawa do:

- Zasiłku rodzinnego wraz z dodatkami,
- Specjalnego zasiłku dla opiekuna na podstawie przepisów obowiązujących do dnia 31-12-2023 roku
- Świadczenia z funduszu alimentacyjnego

za pośrednictwem

- Portalu Informacyjno-Uslugowego Emp@tia, <https://empatia.mpips.gov.pl/>,
- elektronicznej platformy usług administracji publicznej ePUAP,
- bankowości elektronicznej,
- PUE ZUS – Platformy Usług Elektronicznych ZUS.

(wystarczy posiadać Profil Zaufany, e-dowód, podpis elektroniczny)

**W wersji papierowej wnioski można składać od dnia 1 sierpnia 2025 roku w siedzibie tuł. Ośrodka w godzinach pracy od poniedziałku do piątku od 7.30 do 15.30.**

**Termin ustalenia prawa do świadczenia oraz jego wypłaty uzależniony jest od momentu złożenia wniosku. Poniżej szczegółowe terminy:**

| <b>Złożenie wniosku z wymaganymi dokumentami</b>         | <b>Wypłata świadczenia</b>          |
|----------------------------------------------------------|-------------------------------------|
| <b>ŚWIADCZENIA RODZINNE</b>                              |                                     |
| od 1 lipca 2025 roku do 31 sierpnia 2025 roku            | <b>do 30 listopada 2025 roku</b>    |
| od 1 września 2025 roku do 31 października 2025 roku     | <b>do 31 grudnia 2025 roku</b>      |
| od 1 listopada 2025 roku do 31 grudnia 2025 roku         | <b>do 28 lutego 2026 roku</b>       |
| <b>ŚWIADCZENIA Z FUNDUSZU ALIMENTACYJNEGO</b>            |                                     |
| od 1 lipca 2025 roku do 31 sierpnia 2025 roku            | <b>do 31 października 2025 roku</b> |
| od 1 września 2025 roku do 30 września 2025 roku         | <b>do 30 listopada 2025 roku</b>    |
| od 1 października 2025 roku do 31 października 2025 roku | <b>do 31 grudnia 2025 roku</b>      |
| od 1 listopada 2025 roku do 30 listopada 2025 roku       | <b>do 31 stycznia 2026 roku</b>     |
| od 1 grudnia 2025 roku do 31 stycznia 2026 roku          | <b>do 28 lutego 2026 roku</b>       |

Rodziny zainteresowane uzyskaniem zasiłków rodzinnych na nowy okres zasiłkowy 2025/2025, który rozpocznie się od dnia 1 listopada, zobowiązani są do złożenia wniosku o ustalenie prawa do zasiłku rodzinnego oraz dodatków do zasiłków wraz z kompletem dokumentów.

Prawo do świadczeń rodzinnych ustala się, począwszy od miesiąca złożenia wniosku wraz z kompletem dokumentów.

Starannie wypełniony wniosek, jego kompletność i złożenie wszystkich niezbędnych podpisów przez wnioskodawcę będzie miało wpływ na termin jego rozpatrzenia. Natomiast ewentualne braki we wniosku czy dokumentacji będą wpływały na wydłużenie czasu rozpatrzenia wniosku.

W przypadku złożenia wniosku po dniu 30 listopada prawo do świadczeń rodzinnych zostanie ustalone począwszy od miesiąca złożenia wniosku, bez wyrównania za wcześniejsze miesiące w ramach obowiązującego okresu zasiłkowego.

### **Rodzaje i wysokość świadczeń:**

|                                                                          |                                                                                                                                                                                                                                                                              |                                                                                                                                                                                                                                                      |
|--------------------------------------------------------------------------|------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------|------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------|
| <b>Zasiłek rodzinny</b>                                                  | <p>95,00 zł – na dziecko w wieku do ukończenia 5 roku życia</p> <p>124,00 zł – na dziecko w wieku powyżej 5 roku życia do ukończenia 18 roku życia</p> <p>135,00 zł – na dziecko w wieku powyżej 18 roku życia do ukończenia 24 roku życia</p>                               | <p>674,00 zł miesięcznie w przeliczeniu na członka rodziny lub</p> <p>764,00 zł, jeżeli członkiem rodziny jest dziecko legitymujące się orzeczeniem o niepełnosprawności lub orzeczeniem o umiarkowanym albo znacznym stopniu niepełnosprawności</p> |
| <b>dodatki do zasiłku rodzinnego, z tytułu:</b>                          |                                                                                                                                                                                                                                                                              |                                                                                                                                                                                                                                                      |
| <b>Urodzenia dziecka</b>                                                 | 1 000,00 zł - jednorazowo                                                                                                                                                                                                                                                    | <p>674,00 zł miesięcznie w przeliczeniu na członka rodziny lub</p> <p>764,00 zł, jeżeli członkiem rodziny jest dziecko legitymujące się orzeczeniem o niepełnosprawności lub orzeczeniem o umiarkowanym albo znacznym stopniu niepełnosprawności</p> |
| <b>Opieki nad dzieckiem w okresie korzystania z urlopu wychowawczego</b> | 400,00 zł - miesięcznie                                                                                                                                                                                                                                                      | <p>674,00 zł miesięcznie w przeliczeniu na członka rodziny lub</p> <p>764,00 zł, jeżeli członkiem rodziny jest dziecko legitymujące się orzeczeniem o niepełnosprawności lub orzeczeniem o umiarkowanym albo znacznym stopniu niepełnosprawności</p> |
| <b>Samotnego wychowywania dziecka</b>                                    | <p>193,00 zł – miesięcznie (nie więcej niż 386,00 zł na wszystkie dzieci),</p> <p>zwiększenie o 80,00 zł – miesięcznie w przypadku dziecka z orzeczeniem o niepełnosprawności lub o znacznym stopniu niepełnosprawności (nie więcej niż 1 60,00 zł na wszystkie dzieci),</p> | <p>674,00 zł miesięcznie w przeliczeniu na członka rodziny lub</p> <p>764,00 zł, jeżeli członkiem rodziny jest dziecko legitymujące się orzeczeniem o niepełnosprawności lub orzeczeniem o umiarkowanym albo</p>                                     |

|                                                                         |                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                               |                                                                                                                                                                                                                                           |
|-------------------------------------------------------------------------|-------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------|-------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------|
|                                                                         |                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                               | znacznym stopniu niepełnosprawności                                                                                                                                                                                                       |
| <b>Wychowywania dziecka w rodzinie wielodzietnej</b>                    | 95,00 zł – miesięcznie na trzecie i następne dzieci uprawnione do zasiłku rodzinnego                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                          | 674,00 zł miesięcznie w przeliczeniu na członka rodziny lub<br>764,00 zł, jeżeli członkiem rodziny jest dziecko legitymujące się orzeczeniem o niepełnosprawności lub orzeczeniem o umiarkowanym albo znacznym stopniu niepełnosprawności |
| <b>Kształcenia i rehabilitacji dziecka niepełnosprawnego</b>            | 90,00 zł – miesięcznie na dziecko do ukończenia 5 roku życia<br>110,00 zł – miesięcznie na dziecko powyżej 5 roku życia do 24 roku                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                            | 764,00 zł miesięcznie w przeliczeniu na członka rodziny,                                                                                                                                                                                  |
| <b>Rozpoczęcia roku szkolnego</b>                                       | 100,00 zł - raz w roku                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                        | 674,00 zł miesięcznie w przeliczeniu na członka rodziny lub<br>764,00 zł, jeżeli członkiem rodziny jest dziecko legitymujące się orzeczeniem o niepełnosprawności lub orzeczeniem o umiarkowanym albo znacznym stopniu niepełnosprawności |
| <b>Podjęcia przez dziecko nauki w szkole poza miejscem zamieszkania</b> | 113,00 zł – przez 10 miesięcy w związku z zamieszkaniem w miejscowości, w której znajduje się siedziba szkoły ponadpodstawowej lub szkoły artystycznej, w której jest realizowany obowiązek szkolny i obowiązek nauki, a także szkoły podstawowej w przypadku dziecka lub osoby uczącej się, legitymującej się orzeczeniem o niepełnosprawności lub o stopniu niepełnosprawności<br>69,00 zł – przez 10 miesięcy w związku z dojazdem z miejsca zamieszkania do miejscowości, | 674,00 zł miesięcznie w przeliczeniu na członka rodziny lub<br>764,00 zł, jeżeli członkiem rodziny jest dziecko legitymujące się orzeczeniem o niepełnosprawności lub orzeczeniem o umiarkowanym albo znacznym stopniu niepełnosprawności |

|                                                                             |                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                        |                                    |
|-----------------------------------------------------------------------------|--------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------|------------------------------------|
|                                                                             | w której znajduje się siedziba szkoły ponadpodstawowej, a także szkoły artystycznej, w której realizowany jest obowiązek szkolny i obowiązek nauki w zakresie odpowiadającym nauce w szkole ponadpodstawowej                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                           |                                    |
| <b>Jednorazowa zapomoga z tyt. urodzenia się dziecka (ustawowa)</b>         | 1 000,00 zł - jednorazowo                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                              | 1 922,00 zł                        |
| <b>Jednorazowa zapomoga finansowa z tyt. urodzenia się dziecka (gminna)</b> | 1 000,00 zł - jednorazowo                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                              | 1000,00 zł                         |
| <b>Świadczenie rodzicielskie</b>                                            | Świadczenie jest wypłacane w wysokości<br>1 000,00 zł, przez okres:<br>52 tygodni w przypadku urodzenia jednego dziecka, lub przysposobienia jednego dziecka,<br>65 tygodni przy urodzeniu bliźniąt lub przysposobienia dwojga dzieci;<br>67 tygodni w przypadku urodzenia trojga dzieci lub przysposobieniu trojga dzieci,<br>69 tygodni- w przypadku urodzenia czworga dzieci lub przysposobieniu czworga dzieci;<br>71 tygodni- w przypadku urodzenia pięciorga i więcej dzieci przy jednym porodzie lub przysposobieniu pięciorga i więcej dzieci. | nie obowiązuje kryterium dochodowe |
| <b>„Za życiem”</b>                                                          |                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                        |                                    |
| <b>Jednorazowe świadczenie „Za życiem”</b>                                  | 4 000,00 zł jednorazowo                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                | nie obowiązuje kryterium dochodowe |
| <b>Świadczenia opiekuńcze</b>                                               |                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                        |                                    |

|                                                                          |                                                                                                              |                                                                            |
|--------------------------------------------------------------------------|--------------------------------------------------------------------------------------------------------------|----------------------------------------------------------------------------|
| <b>Świadczenie pielęgnacyjne</b>                                         | 2 988,00 zł – miesięcznie                                                                                    | nie obowiązuje kryterium dochodowe                                         |
| <b>Specjalny zasiłek opiekuńczy<br/>(obowiązywał do 31-12-2024 roku)</b> | 620,00 zł - miesięcznie                                                                                      | 764,00 zł miesięcznie w przeliczeniu na członka rodziny                    |
| <b>Zasiłek pielęgnacyjny</b>                                             | 215,84 zł - miesięcznie                                                                                      | nie obowiązuje kryterium dochodowe                                         |
| <b>Świadczenia z funduszu alimentacyjnego</b>                            |                                                                                                              |                                                                            |
| <b>Świadczenia z funduszu alimentacyjnego</b>                            | W wysokości bieżąco ustalonych alimentów, jednakże w kwocie nie wyższej niż 500,00 zł miesięcznie na dziecko | Kryterium <b>1 209,00 zł</b> miesięcznie w przeliczeniu na członka rodziny |

**W przypadku gdy dochód rodziny przekracza kwotę 674,00 zł lub 764,00 zł pomnożoną przez liczbę członków danej rodziny o kwotę nie wyższą niż łączna kwota zasiłków rodzinnych wraz z dodatkami przysługujących danej rodzinie w okresie zasiłkowym, na który jest ustalane prawo do tych świadczeń, zasiłek rodzinny wraz z dodatkami ustala się z zastosowaniem mechanizmu "złotówka za złotówkę"**

**Świadczenia rodzinne przysługują osobom, jeżeli zamieszkują na terytorium Rzeczypospolitej Polskiej przez okres zasiłkowy, w którym otrzymują świadczenia rodzinne chyba, że przypisy o koordynacji systemów zabezpieczenia społecznego lub dwustronne umowy międzynarodowe o zabezpieczeniu społecznym stanowią inaczej.**

**W przypadku wyjazdu za granicę Rzeczypospolitej Polskiej członek rodziny osoba pobierająca świadczenia rodzinne zobowiązana jest do niezwłocznego poinformowania o tym fakcie organ wypłacający świadczenia rodzinne.**

**Koordinacja systemów zabezpieczenia społecznego** to regulacje prawne, które uzupełniają prawo wewnętrzne danego państwa, dzięki którym osoby przemieszczające się mogą skorzystać ze świadczeń obowiązujących w danym kraju.

#### **Świadczenia pieniężne podlegające koordynacji:**

1. Zasiłek rodzinny
2. Zasiłek pielęgnacyjny
3. Świadczenie pielęgnacyjne
4. Specjalny zasiłek opiekuńczy
5. Jednorazowe świadczenie "Za życiem"
6. Świadczenie rodzicielskie

Jeżeli osoba uprawniona do świadczeń **lub członek rodziny tej osoby lub rodzic dziecka** przebywa poza granicami Rzeczypospolitej Polskiej w państwie, w którym mają zastosowanie przepisy o koordynacji systemów zabezpieczenia społecznego a nie jest to związane z pobytem w celach turystycznych, leczniczych lub związanych z podjęciem przez dziecko kształcenia, to należy się liczyć z dłuższą procedurą przyznawania świadczenia.

W przypadku gdy pobyt osoby uprawnionej do świadczeń lub członka rodziny tej osoby lub rodzica dziecka jest związany z zatrudnieniem lub oddelegowaniem do pracy w innym państwie, w którym mają zastosowanie przepisy o koordynacji systemów zabezpieczenia społecznego lub pobieraniem renty/emerytury, konieczne jest ustalenie, który organ Prezydent Miasta Krakowa czy Wojewoda Małopolski będzie właściwy do przyznania świadczenia. W takiej sytuacji wniosek o przyznanie świadczenia i cała zebrana w sprawie dokumentacja przekazywana jest do Wydziału Polityki Społecznej Małopolskiego Urzędu Wojewódzkiego, który podejmuje stosowne rozstrzygnięcia. Organ ten rozstrzyga kwestię, który kraj ma pierwszeństwo do wypłaty świadczeń – Polska czy państwo, w którym aktualnie pracuje osoba uprawniona do świadczeń lub członek rodziny tej osoby lub rodzic dziecka. Kluczowa podczas ustalania pierwszeństwa jest aktywność zawodowa obojga rodziców.

**Należy pamiętać, że każda sprawa jest indywidualna i kwestia rozstrzygnięcia oraz czas prowadzonego postępowania przez Małopolski Urząd Wojewódzki może się różnić w zależności od sytuacji danej rodziny.**

### **WAŻNE!**

Przepisy o koordynacji systemów zabezpieczenia społecznego mają również zastosowanie, gdy drugi rodzic dziecka, którego nie ma w składzie rodziny, przebywa poza granicami Rzeczypospolitej Polskiej w państwie, w którym mają zastosowanie przepisy o koordynacji systemów zabezpieczenia społecznego – np. w przypadku świadczeń rodzinnych gdy wnioskodawca jest osobą samotnie wychowującą dziecko i ma zasądzone świadczenia alimentacyjne na to dziecko od tego rodzica.

Wnioskodawca podlega obowiązkowi zgłoszenia tego faktu a procedura przyznania świadczeń jest analogiczna jak w przypadku osób będących w składzie rodziny!

Nie poinformowanie o wyjeździe lub przebywaniu poza granicami Polski członka rodziny lub drugiego rodzica dziecka może skutkować powstaniem nienależnie pobranych świadczeń, a w konsekwencji – koniecznością ich zwrotu wraz z odsetkami ustawowymi za opóźnienie.